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Milí Koryčaňáci,

stoupající životní náklady posledních dní, spojené 
zejména s  nákupem potravin, materiálů, služeb, 
energií nebo pohonných hmot, už bohužel pociťuje 
drtivá většina z nás. Nejvíce se všech domácností 
dotýká nárust cen elektřiny a  plynu.  Podle po-
sledních statistik se  také za posledních pět mě-
síců téměř zdvojnásobil počet domácností s  pří-
jmem pod hranicí chudoby. Je jich už 16 %. Nejvíc 
jsou postiženi a  ohroženi zejména samostatně 
žijící senioři a  samoživitelé či samoživitelky. 
Chtěla bych proto připomenout, že  město může 
s  nesnadnou situací pomoci. Pokud například 
potřebujete poradit, na jakou pomoc byste mohli  
z  hlediska státní podpory dosáhnout, zajistili jsme 
přítomnost pracovníka Úřadu práce v Kroměříži. 
Do Koryčan zajíždí vždy v 1. měsíci daného čtvrt-
letí každou středu od 8:00 do 15:00 hodin. V čer-
venci bude přítomen ve středy 13., 20. a 27. Na-
jdete ho na Městském úřadu Koryčany v kanceláři 
v přízemí. Neváhejte se na něj obrátit.  

Nejen občané, ale i město bude brzy stát před no-
vými výzvami a hledat inovativní přístupy k pokry-
tí služeb obyvatelům. Růst cen energií samozřej-
mě ovlivňuje i rozpočet našeho města.  Na pokrytí 
zvýšených nákladů spojených zejména s úhradou 

energií, bude nezbytné vynaložit oproti minulým 
letům navíc jednotky milionů korun. Bohužel, to 
bude na  úkor investic. Jiná možnost, kde brát, 
tady není. 

Přes to všechno pokračují investiční akce měs-
ta. Ve  výčtu se  omezím na  některé z  nich. Tou 
nejnáročnější je v  tuto chvíli stavba mostu přes 
vodoteč Kratinku v Jestřabicích. Tuto investici si 
vyžádal havarijní stav stávajícího mostu. Pracuje-
me na přípravě rekonstrukce kotelen a vyregulo-
vání topné soustavy v základní i mateřské škole, 
kde dosluhují stávající kotle. Nové technologie 
a  regulace otopného systému přispějí ke snížení 
spotřeby plynu. Obě tyto investiční akce budou 
dokončeny a  předány do  provozu v  tomto roce, 
před zahájením topné sezóny. U  základní školy 
na Masarykově ulici probíhá a je již částečně ho-
tová výsadba zeleně ve  svahu a prostoru u par-
koviště v  ulici Příční. Je připravena demolice 
bývalého kina na  ulici Kyjovská. Realizace bude 
probíhat v době školních prázdnin. Otevře se tak 
velký prostor, ve  kterém bude vybudován areál 
pro volnočasové aktivity pro širokou veřejnost. 
Využíván bude i dětmi za základní školy v rámci 
hodin tělocviku. Na části vzniknou nové parkova-

cí plochy a bude tak rozšířen počet parkovacích 
míst v blízkosti náměstí. Na další projekt, kterým 
je přístavba hasičské zbrojnice, jsme obdrželi do-
taci. Tato akce je ve fázi posledních příprav před 
realizací. Do skluzu se dostáváme s rekonstrukcí 
komunikace v ulicích U rybníka a Petrželka z dů-
vodu chybějících souhlasů některých vlastníků 
pozemků, na nichž bude umístěna zejména malá 
část chodníků. To blokuje vydání stavebního po-
volení. Další akce jsou ve fázi příprav, jsou podané 
žádosti o dotace, ale o tom zas někdy příště. 

Navzdory výše uvedeným každodenním staros-
tem se  nemůžu ubránit radosti ze  slunečných 
dnů, bující zeleně a  teplého vzduchu, ve kterém 
se  začíná ozývat léto. Ráda bych proto popřála 
zejména našim školákům a jejich rodičům pěkný 
závěr školního roku a vysvědčení, se kterými bu-
dou všichni spokojeni. Všem učitelům a učitelkám 
základní i  mateřské školy děkuji za  jejich nasa-
zení v průběhu celého školního roku a přeji  jim, 
aby v  době letních prázdnin nabrali novou chuť 
a energii do další práce s našimi dětmi.

Přeji Vám všem krásné a slunečné letní dny.

Ing. Hana Jamborová, starostka 
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ŠkolstvíŠkolství…“Jestli jsme všichni, 
můžeme jít“…
…“Nekřičte tak nebo ta zvířata utečou.“…
…“A skutečně si toho daňka můžu nakrmit?“ …
… „Dívejte se, paní učitelko, jak se nechají hladit!“ …
…“ To, co ten rybář chytil, není žralok, ale jeseter.“ …
…“Pozor, ať ti nespadne ten špekáček!“ …
…“Kdo se na tom dětském hřišti zraní, už s námi příště nikam nejede.“ …

Tyto a podobné další věty znějí, nyní s blížícím se koncem školního roku v okolí 
Jestřabické přehrady a sousedící farmy Jelení dvůr stále častěji.
Po covidové pauze k nám opět směřují výšlapy školních tříd z okolí. A zastavují se, 
aby si děti prohlédly zblízka zvířátka, o kterých se učí ve škole, vyzkoušely si, co 
obnáší práce na statku, pohladily telátko, potěžkaly, jak moc těžký je jelení paroh, 
prostě prožily zajímavý školní den. 
Jestli se  to dětem ze škol z Koryčan, Bukovan i Kyjova líbilo, můžete posoudit 
z následujících fotek.

Odposlechla a zapsala
Ing. Romana Šlesingerová
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,, MAMINKO, MÁMO , JÁ TĚ MÁM RÁD…..“
Znělo v úvodu slavnostního odpoledne u pří-
ležitosti svátku všech maminek.

Přestože byl slunečný víkendový den, se-
šli jsme se  v  hojném počtu všichni společ-
ně v  kulturním domě, abychom potěšili své 
maminky, babičky a všechny, kteří nás mají 
rádi a poděkovali jim za lásku, péči a oběta-
vost……..

,, Teď už ale prosím tiše, představení začí-
ná….“
Při dojemném sborovém zpěvu písniček 
o  maminkách a  děkovných slovech básni-
ček se zaleskla nejedna slzička v očích při-
hlížejících z hlediště. Následovalo roztančené 
vystoupení dvou ,,živých“ rockových kapel 
s největšími hity.

Velký aplaus a obdiv získala módní přehlídka 
společenského, sportovního a pyžamkového 
oblečení s důkladně nacvičenými choreogra-
fiemi. Malé modelky a modelové se v rytmu 
taneční hudby předváděli na pomyslném mo-
delingovém molu a okusili lesk velkého světa. 

Zlatým hřebem celé přehlídky se  stal sva-
tební průvod v  čele s  nevěstou, družičkami 
a mládenci.

Aby vše mělo správný spád a  nevznikaly 
programové prostoje, vypomohli nám hosté 
a kamarádi ze ZUŠ pěveckými a hudebními 
vystoupeními (Zdeňka Kovářová, Zuzana Bie-
berová a Viktor Nikl).

Naše vystoupení bylo slavnostně ukončeno 
rozdáním květin a  vlastnoručně vyrobených 
dárečků maminkám.

Po  krátké občerstvovací přestávce pokra-
čoval program pěveckým vystoupením pana 
Romana Svobody za  klavírního doprovodu 
paní Mgr. Moniky Selucké.

Snad se  nám podařilo všechny přítomné 
svým vystoupením potěšit, vykouzlit úsměvy 
na rtech a zahřát jejich srdíčka!
     
 Jana Vrbová

MŠ Koryčany
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Zprávičky ze školy základní 
v tomto příspěvku – jak šel čas…
Nastoupil jsem do pozice 1. 9. 2016 v situa-
ci, kdy po dvou měsících musela dlouhodobě 
přerušit práci zástupkyně ředitele školy z dů-
vodu závažného onemocnění.

Na sklonku roku 2016 a začátkem 2017 jsem 
připravoval projekt „Rozvoj přírodovědného 
a technického – praktického vzdělávání v ZŠ 
Koryčany“. Projekt z  IROP za cca 25 mil. Kč 
byl úspěšně realizován, na  výročí patrona 
naší země v září 2019 uveden do života. Celá 
přestavba probíhala po  dobu školního roku 
za provozu školy! Projekt vyřešil dlouhodobé 
problémy infrastruktury budovy, přírodovědné 
vzdělávání, IT vybavení a  v  oblasti technic-
kých praktických činností téměř vše od  va-
ření, ručních prací, pilky, akumulátorového 
programu ručního nářadí, strojního vybavení, 
3D tisk, laserové gravírování, CNC router, …
Zkušenosti s výukou sdílíme s dalšími škola-
mi od mateřských po polytechnické průmy-
slovky.

Také jsme navázali spolupráci s nadací T. Bati 
ve Zlíně a přímo ředitel nadace nás opakova-
ně navštívil a podporuje naše snažení.

V  roce 2017 jsem komplexně řešil převzetí 
a regeneraci školního stravování, včetně ma-
jetkoprávního vypořádání, personálních pro-
blematik, podstatných oprav.

Od  svého nástupu jsem také řešil možnost 
úprav školní tělocvičny ve sportovním centru. 
V  době starostování jsem získal prostředky 
na  přestavbu tělocvičny na  sportovní halu 
v  Dolních Bojanovicích. Obdobnou myšlen-
ku jsem opakovaně řešil i  na  radách a  za-
stupitelstvech zřizovatele v  Koryčanech. 

V roce 2018 jsem se podílel s projektantem, 
se  kterým vzniklo krásné sportovní zázemí  
v D. Bojanovicích, na přípravě projektu v Ko-
ryčanech.

Díky zřizovateli se  podařilo získat dotaci 
a od září 2021 rekonstruovaná a o gymnas-
tické nářadí dovybavená tělocvična slouží pro 
potřeby školy i veřejnosti.

Na začátku března 2020 nastala „doba CO-
VIDOVÁ“, školy přešly do distančního režimu.
Přes léto jsem s  panem školníkem (nízko-
nákladově, svépomocí) rekonstruoval 1. stu-
peň a družinu – dvě třídy, šatny, PC učebnu, 
sborovnu, přesun družiny na  ulici Nádražní 
do  nově rekonstruovaných prostor, kde již 
jedno oddělení máme, tedy „pod jednu stře-
chu“ i s jídelnou.

Na začátku září 2020 jsem s kolegou M. Pra-
chařem připravoval řešení pro další období 
distanční on-line výuky s možností kombino-
vané výuky prezenční i distanční. Tedy pokud 
je část žáků doma a  část ve  škole, umíme 
vše kombinovat v jednom výukovém prostře-
dí. Značnou část školního roku 2020–2021 
se žáci vzdělávali distančně, pro první stupeň 
jsme připravili zabezpečenou výuku ve škole, 
kde jsme žáky rozmístili po budovách školy. 
„Odvážný způsob“ se  plně osvědčil a  rodi-
če jej velmi kvitovali. Za  provozu jsme opět 
svépomocně přebudovali některé prosto-
ry – sborovnu, knihovnu, servisní prostory 
aj. V  říjnu 2021 se  nám vyplatila příprava 
na  souběžnou výuku žáků ve  škole i  doma, 
neboť do karantén odcházeli pouze jednotliv-
ci a zbytek tříd se nadále učil prezenčně. Ne-
byli jsme zaskočeni a žáci se mohli připojovat 

do výuky ve  třídě i z domova. Je to náročný 
způsob výuky pro vyučující, ale umožňuje 
i  do budoucna výuku žáků mimo školu. Styl 
výuky se  také podstatně proměnil. Popsané 
projekty provázely zásadní změny ve  výuce. 
Například bloková výuka některých předmě-
tů – pro motivaci ve výuce, například pokusy. 
Dále možnost výběru dvouhodinových bloků 
napříč ročníky dle zájmů žáků. Například „jak 
se  co dělá“, výtvarný ateliér, multimediální 
tvorba, jazyková výuka, přírodovědné bádá-
ní… Na tento způsob chceme i do budoucna 
navazovat pro vzdělávání žáků pro život – 
principy „Baťovy školy práce“.

V  současné době máme 234 žáků, z  toho 
17 žáků z  válkou zasažené Ukrajiny. Všech-
ny vzděláváme ve dvou režimech. Odpolední 
i s rodiči, ranní ve dvou skupinách. Stravování 
jsme poskytli bezplatné.

Využívám nabyté životní zkušenosti, od stav-
by domu po udržitelné způsoby hospodaření. 
A vnímám a empaticky řeším problémy lidí.
Zastávám analytické, kritické myšlení, promyš-
lené a cílevědomé pracovní postupy. Motivuje 
mě altruisticky přátelský kolektiv. Považoval 
jsem za vhodné šířeji seznámit mé dosavadní 
téměř šestileté působení na naší škole.

Myslím, že za mě může mluvit odvedená práce.

Děkuji všem podporovatelům naší školy 
a přeji dobré „prázdninové“ časy ve zdraví.

Mgr. Vlastimil Jansa, ředitel školy
reditel@zskorycany.cz, 728 166 012

6. 6. L.P. 2022

Tým zaměstnanců školy
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Májový bál – „majáles“
Ve spolupráci s klubem rodičů se školní ples 
proměnil na „majáles“. A nejen muzika byla 
překvapením. Květnový termín je jistější – 
„covid“ nemá rád sluníčko a květnový lásky 
čas…
A tak si myslím, že by při tom mohlo zůstat 
i do budoucna. Polonéza deváťáků s tanečním 
překvapením byla úžasná, velký dík za nácvik 
patří paní M. Žižlavské a H. Machálkové. Klub 
rodičů s předsedkyní paní Markétou Žampa-
chovou je skvělým týmem – velmi jim tímto 
děkuji.

Mgr. Vlastimil Jansa

Laserová gravírování na ZŠ
Technologie gravírování je velice moderní způsob vykreslování libovolné grafiky do nejrůzněj-
ších materiálů. Výsledkem je přesný, odolný a trvalý popis: ornament, nápis, logo, nebo foto-
grafie.

Prozatím se  naši žáci 2. stupně věnují gravírování do  překližek. Cílem je, aby se  seznámili 
se zásadami moderních technologií, kdy na počítači zpracovaný výrobek – jmenovku, postavič-
ku, okrasný nápis a podobně, mohou vidět téměř okamžitě zpracovanou laserovým gravírova-
cím přístrojem, a tedy si vzít přímo do ruky to, co vyrobili na PC.

Na zpracování výrobků stačí běžná znalost poznatků základní školy, doplněná základy počíta-
čové gramotnosti. Žáci pracují v prostředí programu RDWorksV8. Toto prostředí pro ně vytváří 
vhodný základ pro další studium a budoucí uplatnění v technických oborech.

S prací žáků na laseru jste se mohli setkat na Pohádkovém lese, kdy prototyp pamětní medaile 
na návrh MÚ Koryčany vytvořili žáci 9. ročníku O. Drozd a J. Škvára.
Další výtvory žáků jsou vystaveny v prostorách školy.

Ing. Martin Prachař



7

Dopravní výchova ve škole
V  letošním roce se  páťáci několikrát setka-
li s panem policistou, který je v rámci cyklu 
„Dopravní výchova – cyklista“ provedl úska-
lími, která na ně čekají na silnicích. Součás-
tí programu byla i  beseda se  studentkami 

Ukrajinští žáci v naší škole
Mluvit či psát o letošním válečném konfliktu 
na  Ukrajině je po  čtyřech měsících od  jeho 
vzniku pro mnohé z nás snad už téma poně-
kud „zvětralé“. To, co se nás bezprostředně 
netýká, neomezuje naše pohodlí, časem zá-
konitě zevšední. V  koryčanské škole se  ov-
šem s  faktem válečných uprchlíků musíme 
setkávat denně, je to pro nás otázka stále ak-
tuální. Domnívám se, že od roku 1989 se ne-
vyskytl žádný jiný společenský konflikt, který 
by tak výrazně ovlivnil život školy. První děti 
z Ukrajiny se do naší školy přihlásily už začát-
kem března. A nyní – začátkem června – je 
žáky naší školy už 17 ukrajinských chlapců 
a děvčat!

Jak děti zapojit do školního života, jak s nimi 
komunikovat, jak vyrovnávat i tíhu toho pro-
žitého – to vše byly nové výzvy, ke  kterým 
jsme se  jako učitelé museli nějak postavit. 
Zpočátku jsme cítili největší problém v jazy-
ku. Jak se ovšem velmi brzy ukázalo, české 

děti a ukrajinské děti si velmi rychle porozu-
měly i bez znalosti jazyka. Samovolné učení 
českého jazyka ve  skupině vrstevníků nám 
pedagogům velmi pomáhá. Nepříjemným 
problémem je, bohužel, nadměrná naplně-
nost našich tříd, kdy se počty žáků v mnoha 
třídách blíží číslu 30. Zvláště na 1. stupni, kde 
se  nějak více předpokládá individuální pří-
stup k dětem, jsou takto naplněné třídy dost 
omezující skutečností.

Od května se  škole podařilo zajistit alespoň 
nějakou formou pravidelnou výuku české-
ho jazyka. Do  školy začala docházet paní  
B. Králová, která má s  ukrajinskými dětmi 
jednu hodinu češtiny každý den. Nejprve 
s žáky na 1. stupni ve škole na náměstí a dru-
hou hodinu s žáky 2. stupně na „velké“ škole.

Potřeba intenzivnější vzájemné jazykové ko-
munikace vznikla však už záhy po  tom, co 
žáků v naší škole začalo přibývat. Z iniciativy 

a za podpory vedení školy se proto už od dub-
na každý čtvrtek odpoledne konalo jazykové 
vyučování určené nejen dětem, ale také je-
jich rodičům. Výuka byla od počátku chápána 
i  jako příležitost k  pravidelnému setkávání 
ukrajinských dětí i  rodičů i  jako prostředek 
k  lepšímu sžívání se  s  novým prostředím 
a  novými životními situacemi. Protože jsem 
se těchto odpoledních setkání účastnil, mohu 
potvrdit, že  atmosféra zde byla vždy velmi 
přátelská a bezprostřední.

Ke konci školního roku bych našim ukrajin-
ským žákům chtěl přát, aby se  i  díky naší 
koryčanské škole stali správnými chlapci 
a děvčaty, budoucími dospělými občany jejich 
svobodné země. Jsme připraveni jim v  tom 
nadále pomáhat.

Mgr. Roman Hofr

Střední zdravotnické školy v  Kyjově, které 
s dětmi za pomoci mnoha pomůcek procvi-
čily zásady první pomoci. A  to nejlepší nás 
čekalo nakonec. Na novém dopravním hřišti 
v Kyjově si děti nově nabyté vědomosti mohly 

vyzkoušet v praxi při jízdě na kole či koloběž-
ce. A protože to vše šikovně zvládly, získaly 
průkaz A JSOU Z NICH CYKLISTÉ!

Mgr. Bohdana Fochrová
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KulturaKultura
Jaro v KD Jestřabice
Po  dvouleté pauze způsobené covidem, na-
vázalo se  na  jarní tradici a  na  dvorku KD 
v  Jestřabicích se  pod záštitou místního 
Osadního výboru koncem dubna uskutečni-
la akce „Pálení čarodějnic a  stavění máje“. 
Počasí krásně vyšlo a dvůr KD v Jestřabicích 
ožil tak, jak již dlouho ne. Na dospělé čeka-
lo příjemné posezení a poklábosení ve stínu 
a  chládku venkovní zahrádky a  děti kolem 
závodily na koloběžkách, čtyřkolkách a vůbec 
na všem, co mělo kola či kolečka. V pozdním 
odpoledni se pak zažehla postavená hranice 
s  čarodějnicí, aby oheň symbolicky ukončil 
zimu a přivítal jaro. Krátce na to se už zvedali 
místní chlapi, aby společně postavili ozdobe-
nou máji. Plápolající oheň v ohništi pak pro-
voněl vzduch vůní pečeného masa, klobásek 
a špekáčků. Jaro tak v Jestřabicích symbo-
licky začalo!

Po  necelém měsíci, koncem května, se  pak 
občané Jestřabic sešli u další akce „Kácení 
máje“, kdy se hrdě vztyčený a střežený sym-
bol jara za zvuku pily a potlesku přítomných 
odporoučel k  zemi. Ačkoli tentokrát počasí 
nevyšlo zcela bez mráčku a  rtuť teploměru 
se  jen ostýchavě tlačila nahoru, lidé si i  při 

této příležitosti našli chvíli posedět u dobrého 
piva a pečených špekáčků. A aby se jen nepi-
lo a nesedělo, uspořádala se zábavná soutěž 
v řezání kmenu máje na čas. Časomíra brzo 
odhalila, jak na tom každý po zimě s kondicí 
je. Vítěz se šesti sekundami času řezání pak 
mohl být na sebe oprávněně hrdý. Stejně jako 

vítěz, tak i každý z účastníků si mohl odnést 
jako suvenýr svůj vlastnoručně odřezaný 
plátek máje. Třeba doma poslouží jako stylo-
vý podtácek pod hrnek s milou vzpomínkou 
na jednu povedenou akci v Jestřabicích.      

Ing. Ondřej Spáčil
předseda Osadního výboru Jestřabice

Den osvobození 
jsme si 
připomněli 
položením 
věnce a květin
Vedení města Koryčany se připojilo k připo-
mínce 77. výročí  ukončení  2. světové vál-
ky a osvobození našeho města.  V pátek 29. 
dubna 2022 uspořádalo tři pietní akty.  Sta-
rostka Hana Jamborová spolu s místostaros-
tou Lubomírem Daníčkem a  zástupci místní 
organizace KSČM položili k  pomníkům květi-
ny jako projev úcty všem lidem, kteří za naši 
svobodu zaplatili svými životy. 

Ing. Hana Jamborová
starostka
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Literáti na trati
Mnozí znáte nás Literáty na  trati z  besed 
a  prezentací v  koryčanské knihovně. Letos 
jsme se představili 16. května v Anvete se-
nior v  Holubicích. Přestože v  posledních le-
tech byly kulturní akce omezeny a  besedy 
se  nekonaly, naše tvůrčí činnost započatá 
v  roce 2014 i  nadále rok co rok pokračo-
vala a  letos vyšly již další dvě knihy Literáti 
na  trati IX, poezie a próza zvlášť. K našemu 
ojedinělému projektu, který vznikl originálním 
nápadem pana Františka Tylšara, se přidávají 
další známí i  méně známí autoři. František, 
stále v  činné službě u ČD jako vlakvedoucí, 
mimo jiné rozšířil svou činnost o další oblasti, 
stal se Ministrem hudby a poezie Pohádkové 
akademie a s akordeonem působí v hudeb-
ních tělesech Řehečské kvarteto a také v naší 
mezinárodní organizaci FISAIC založil skupi-
nu Jedeto, více na http://fisaic.cz/. 

Do  Holubic přijali mé pozvání literáti Fran-
tišek Tylšar, JUDr.  Jan Kux, Zdeněk Herzig 
a Stanislav Tresa, kteří všichni již byli hosty 
i v Koryčanech. Jejich přítomnosti jsem využil 

též k aktu křtu mých dvou nových knih, které 
vyšly v nakladatelství Nová Forma, Emigrant 
2021 a Cíle a  návraty 2022. Trochu mě jen 
zamrzelo, že se to neodehrálo v koryčanském 
kulturním domě, jako tomu bylo u knih v roce 
2017 a 2019.

Knihy Literáti na  trati lze objednat na  adrese 
frantisek.tylsar@seznam.cz a mé knihy v e-sho-
pu Nové Formy na adrese www.stahuj-knihy.cz. 

S kolegy jsme se shodli na tom, že se bude-
me těšit na další besedu, která by se mohla 
konat samozřejmě kde jinde, než v knihovně 
v Koryčanech.

Zdeněk Horenský

6. ples města Koryčany
Po  roční přestávce způsobené „covidem“ 
jsme se v sobotu 26. března 2022 opět se-
tkali na  tradičním plese města Koryčany.  
Netradičně jej zahájil pan MgA. Norbert Sva-
čina, Ph.D. Po  jeho úvodních slovech již nic 
nebránilo tomu, aby návštěvníci vyzkoušeli  
připravený taneční parket. Celým večerem  
nás provázel moderátor Ladislav Šimeček 
a hudbou kapela Blueband z Vysočiny.

Předsálí kulturního domu patřilo cimbálové 
muzice Včelaran a prostor před šatnou oblí-
bené vinotéce. V doprovodném programu již 
tradičně vystoupila dvojice tanečníků z  ta-
nečního klubu Gradace Kroměříž. V  prvním 
vstupu předvedli standardní tance, druhý  
vstup byl věnován tancům latinskoameric-
kým. Host plesu Pavel Novák se  svojí  ONE 
MAN SHOW přítomné přesvědčil, že jeho pís-
ničky jsou stále populární a vybízejí k  tanci.  
Po celý večer bylo možné navštívit oblíbený 
fotokoutek Radima Hájka.  

Na plese nechyběla tradiční tombola, bohaté 
občerstvení v baru a v prostorách jídelny. 

Radost a pohoda v průběhu večera jsou dů-
kazem toho, že i přes menší počet návštěvní-
ků se šestý ples města vydařil.

Touto cestou děkuji všem sponzorům za ceny 
věnované do  tomboly. Zároveň děkuji všem, 
kteří se na přípravách plesu podíleli, a věřím, 
že v dalším roce bude ples stejně úspěšný. 

Ludmila Prokešová, 
vedoucí Odboru kultury MěÚ Koryčany.      
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Pohádkový les
Letos se  opět po  dvouleté covidové pauze 
mohl k svátku dětí uskutečnit tradiční Pohád-
kový les. Tentokrát vedla pohádková cesta 
kolem zámecké zdi nahoru na Češky k chatě 
Liberta, jejíž krásné okolí nám dal k dispozici 
pan "Freďák " Dolínek, za což mu patří velký 
dík. Z krásné přírody a výhledů na Koryčany 
byli nadšeni všichni, děti i dospělí, a rozšířili si 
tak obzory o další hezké místo v Koryčanech.
Další poděkování patří organizaci Technické 
služby města Koryčany, která nám upravila 
trasu a v sobotu přivezla nezbytné rekvizity, 
např. perníkovou chaloupku, a po akci je zase 
uklidila.

Základní umělecká škola nám vyrobila krás-
né pohádkové ukazatele směru a vyslala partu 
Šmoulů s vlastnoručně nakresleným domečkem.

Pan učitel Prachař a žáci deváté třídy gravíro-
vali do dřeva pamětní medaile. Devátá a čtvr-
tá třída měla největší zastoupení pohádko-
vých postav v lese.

Paní učitelka Palmeová se svým týmem upek-
la perníčky do perníkové chaloupky a školní 
jídelna tradičně dodala svačinky pro hladové 
pohádkové bytosti.

Velké poděkování samozřejmě zaslouží po-
hádkoví průvodci dětí po  lese, kteří měli 
na  svých stanovištích připravené soutěže 
a odměny za splnění úkolů. Na trase čekalo 
mnoho pohádkových bytostí - Krakonoš,  kte-
rý každý rok dolaďuje svůj outfit, a jeho motýlí 
pomocnice, strašidelné ale hodné čarodějni-
ce, půvabné princezny, Mimoni, loupežníci, 
už zmínění Šmoulové, Křemílek a Vochomůr-
ka, Karkulka s vlkem, pejsek a kočička, čerti, 
vodník, který nestačil vydávat dětem špekáč-

ky k opečení a oblíbená lesní celebrita Hejkal.
Těmto všem, i dalším ochotným pomocníkům, 
kteří se podíleli na přípravě nebo byli na akci 
přímo přítomni, ještě jednou děkujeme. Také 
musíme ocenit nečekaně velkou účast ná-
vštěvníků, která naprosto předčila naše oče-
kávání. Tak se, bohužel, stalo, že se nedosta-
lo medailí na všechny malé odvážlivce, kteří 
pohádkovým lesem prošli. Nicméně, tento 
nedostatek jsme vyřešili a v současné době 
jsou již vyrobené další medaile. K vyzvednutí 
v  informačním centru, to je budova na  ná-
městí vedle drogerie, v pracovní dny i v so-
botu dopoledne.

Hezké letní dny a opět na shledanou příští rok 
na akci Pohádkový les!

 Andrea Zabloudilová,
 spolupořadatelka, členka kulturní komise
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Výšlap
Přemýšlím, jak nazvat akci, pořádanou kon-
cem dubna Městským úřadem Koryčany. Pro-
cházkou, výšlapem? Vždyť je to jedno. Hlavně, 
že jsme udělali něco pro zdraví, pro  příjemné 
setkání s lidmi, kteří byli naladěni na stejnou 
strunu. Přestože jsme věděli, že  je počasí 
vrtkavé, vydali jsme se  na  Češky na  vagon 
k  manželům Čížkovým. Silný déšť na  kon-
ci trasy nás neodradil. Věděli jsme, že o nás 
bude postaráno. Zatopeno bylo, abychom 
se mohli usušit, něco k vnitřnímu zahřátí bylo 
také, energii vydanou cestou doplnilo tira-
misu paní Čížkové. Za výkon obdrželi turisté 
ovoce a nápoj, na památku vlastnoručně vy-
robený dárek. I opékání nakonec bylo. Cestou 
domů jsme konstatovali, že  i  když nás bylo 
málo, akce se vydařila.

Text a foto Mgr. Helena Šímová 

100 let od úmrtí 
Před sto lety, 7. dubna 1922, zemřel ve Vídni koryčanský rodák Dr. Rudolf Rafael Kolisch.  
Je pohřben v čestném hrobě na vídeňském hřbitově Grinzing. Rodina Kolischů byla vel-
ká a prosperující moravská židovská rodina s  intelektuálním a hudebním zaměřením.  
Dr.  Kolisch se narodil 10. prosince 1867 v Koryčanech, kde jeho otec Adolf byl poštmis-
trem. Studoval medicínu ve Vídni a v Heildelbergu. Byl lékařem a docentem na vídeňské 
univerzitě, kde prováděl důležitý výzkum diabetu. Vyvinul jednu z předních léčebných 
metod léčby diabetu ještě před objevem inzulínu. Zkoumal slinivku břišní a o léčbě dia-
betu napsal řadu významných knih. V roce 1898 přivedl svou rodinu do Karlových Varů, 
kde jako lázeňský lékař vydělával na léčení bohatých mecenášů slavných lázní. Peníze 
vydělané v Karlových Varech pomohly zaplatit i jeho lékařský výzkum a práci na univer-
zitní lékařské klinice. Za první světové války měl na starosti polní nemocnici poblíž fronty 
a nedovoloval odlišné zacházení se  zraněnými nepřáteli. Když měl být jeho syn Rudi 
na konci války převelen na ruskou frontu, zařídil, že podstoupil falešnou neodkladnou 
operaci slepého střeva, aby mohl zůstat ve Vídni. Jeho syn Rudolf, který se narodil v roce 
1896, byl vídeňský houslista a vedoucí dvou smyčcových kvartet. 

Velmi známým byl též jeho strýc Siegmund Kolisch, narozený v roce 1816 v Koryčanech, 
který byl básník, spisovatel a novinář. Jeho revoluční texty ho postavily do čela revoluce 
v roce 1848, což vedlo k jeho zatčení a uvěznění. Po útěku z Vídně žil v pařížském exilu. 

Z historických pramenů zpracoval Zdeněk Horenský

HistorieHistorie
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Odraz lidských činností v pomístních jménech
V  dnešním díle povídání o  pomístních jmé-
nech nejprve navážeme na názvy podle osob 
uvedené v minulém čísle /duben 2022/.

Nedbalky – v Josefinském katastru Nedbal-
ky, Netbalka; 1826 Nedbalky. Jedná se o pole 
jihozápadně od  Mouchnic, chodí se  do  Ne-
dbalek, pracuje se v Nedbalkách. Podle podo-
by jména a jeho srovnání s jinými pomístními 
jmény /Kaplánky, Machoňky/ je možno uva-
žovat, že pole někdy patřilo jistému Nedbalo-
vi. Je rovněž možný výklad, že se jedná o těž-
ko obdělávatelnou půdu, protože je nedaleko 
les a půda byla získána vymýcením lesa.  Ale 
lidový výklad je jiný: lidé zde měli vinohrady 
a nedbali o ně. 
Nyní půjdeme do Lískovce: s osobními jmény 
jsou spojeny názvy Radonec, Slavičíny, stu-
dýnka U Niče a Šlejzova studýnka.

Radonec – v  Tereziánském katastru Ra-
denetz, v  Josefinském Radonetz, 1827 Ra-
dowec. Pole leží severně od  vsi v  Širokých 
štvrtích pod Hejnú. Lidový výklad je spojuje 
s místem, kde se  radili pytláci. Ale tvar po-
jmenování spíše naznačuje, že se jedná o při-
vlastňovací příponu –ec k  osobnímu jménu 
Radon/Radonec jako třeba Bohdanec/.

Slavičíny – v Tereziánském katastru Slawic-
zin, v  Josefinském Slawycžin. Vznik názvu 
tohoto pole ležícího západně od  vsi si lidé 
nedokážou vysvětlit. Jméno je patrně utvoře-
no příponou – ín k osobnímu jménu Slavica, 
vyjadřuje vlastnický vztah. Množné číslo/-y/ 
naznačuje větší rozlohu. Nacházejí se  zde 
i Slavičínský kopce a Studýnka pod Slavičín-
skýma kopcama.

Studýnka U Niče –  pojmenovaná podle ně-
kdejšího majitele pily Níče, studánka je situ-
ovaná za pilou do lesa jižně od obce. Jméno 
zůstalo, i když pila zde již dávno není.

Šlejzova studýnka – nachází se v  lese vý-
chodně od  vsi, pojmenovaná podle lesního 
dělníka Šlejzy, ale bohužel motivace pojme-
nování je nejasná. Najde se pamětník, který 
to ví?
Za posledním názvem podle osobního jména 
se vydáme do Jestřabic.

Vlčka – 1827 doloženo jako U wlka. Jedná 
se o pole jihovýchodně od obce, podle lidové-
ho výkladu  je pojmenováno podle manželky 
majitele pole Vlka. Je tedy pomístní jméno 
Vlčka nářeční podoba příjmení Vlková.
Následují pomístní jména spojená s  lidskou 
činností. Začneme v Lískovci, tam je zapsáno 
ze  všech obcí, jejichž pomístní jména jsem 
zapisovala, nejvíc jmen tohoto typu.

U  Číhadla – místo v  lese východně od  vsi 
pojmenované podle posedu, který je zde 
umístěn. Číhadlo je nářeční slovo pro posed 
a  je odvozeno od  slovesa číhat, místo, kde 
se číhá.

Hejna – v  Tereziánském katastru Pod Ha-
gnow; v  Josefinském katastru Podhegnu, 
Hegna, Nad Hegnau, Pod Hegnau; 1827 Pod 
Heynau. Pole ležící severně od vsi. Jméno je 
pravděpodobně utvořeno od  slovesa hájit, 
hejna = hájené místo. Motivace pojmenování  
je však nejasná. Proč tam někdo něco hájil /
chránil, hlídal/ se mi od informátorů nepoda-
řilo zjistit.

Hrnčířka - část lesa východně od  obce, 
jméno podle červené hrnčířské hlíny, která 
se zde těžila. Jméno utvořeno substantivizací 
ze spojení hrnčířská hlína.

Koňár - dříve louka, nyní pole jihovýchodně 
od  obce u  silnice Koryčany-Stupava. Název 
podle toho, že  se  zde pásali koně. Jméno 
utvořeno substantivizací spojení koňská lou-
ka.

Kantýna – osamělý dům stojící jihozápadně  
od  obce, jméno podle toho, že  se  zde stra-
vovali dělníci z  továrny na nábytek. Továrně 
se  říkalo Akciovka, byla zrušena a  na  jejím 
místě leží sad stejného jména. Slova kantýna 
i akcie jsou cizího původu.

Kvartýry – louka ležící východně od vsi u sil-
nice Koryčany-Stupava. Jméno podle toho, 
že zde někdy stávaly domky dělníků ze skel-
né huti. Kvartýr čili byt je slovo cizího původu.

Mrchoviště – část lesa severovýchod-
ně od  vsi, jméno poukazuje na  skutečnost, 
že zde byl zakopáván uhynulý dobytek.

Prádlo – rybníček nacházející se  východně 
od vsi v trati Obecní pastvisko. Podle lidové-
ho výkladu se zde dříve chovaly ovce a vlna 
se prala v rybníku jménem Prádlo.

U Vápenice – část lesa ležící severovýchod-
ně od vsi, podle lidového výkladu se zde pálilo 
vápno. Slova vápenice i vápenka  označovala 
pec na pálení vápna.
A  jaké činnosti pojmenovávali v  pomístních 
jménech obyvatelé Jestřabic? Tady je máme:

Vlčí jamy – v  Josefinském katastru Wolfs 
gruben, 1827 Wlczy Jamy. Pole přiléhající ji-
hovýchodně ke vsi. Jméno připomíná, že zde 
někdy žili vlci a  jakým způsobem byli chytáni.

Kameňák – v  Josefinském katastru  Stein-
tisch. Kopec dříve zalesněný, dnes les mís-
ty vykácený. Jméno vzniklo podle velkého 
plochého kamene /=kamenný stůl/, na němž 
se podle lidového výkladu dělili lupiči o pe-
níze. Jméno kamene se  přeneslo na  okolní 
les. Jméno Kameňák nese i pole ležící jiho-
východně od obce pod kopcem Kameňákem. 
Název pole byl použit i v Josefinském katastru 
Untern Stein-tisch a 1827 Pod kamenym Sto-
lem. Jméno kopce se přeneslo na pole ležící 
pod ním. A  teď malé poučení z  jazykovědy: 
Název Kameňák je jeden z  typických přípa-
dů tvoření pomístních jmen tzv. univerbizací, 
s níž jsme se setkali např. u jmen Koňár, Hrn-
čířka. Ze  spojení přídavného a  podstatného 
jména vznikne jedno slovo, v  tomto případě 
z kamenného stolu Kameňák.

Z jestřabického katastru nám zbývají vysvětlit 
v  souvislosti s  lidskou činností jména U La-
vek, Švárová a Vangory. Ale abychom se měli 
stále na  co těšit, necháme si je do  příštího 
čísla Koryčanského zpravodaje.

 Mgr. Vlasta Berková
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SpolkySpolkyMS Koryčansko - péče 
o krajinu aneb 
„Být myslivcem není jen o tom střílet“
V dřívějších dobách, když ještě většina oby-
vatelstva pracovala v  zemědělství, bývaly 
na  okrajích polí, na  mezích, podél cest vy-
sazeny ovocné stromy. Zemědělská čeládka 
si při svačině, na konci práce mohla natrhat 
jejich plody a  osvěžit se. Byly to především 
jabloně, hrušně, švestky, většinou primitivní 
odrůdy s drobnými plody, často pláňata. Vysa-
zené stromy často určovaly hranice pozemků 
a poskytovaly blahodárný stín poutníkům. 

Kromě přímého prospěchu pro lidi byly tyto 
ovocné stromy důležitým krajinotvorným prv-
kem, který významně utvářel ráz venkovské 
krajiny. Sloužily jako přirozený úkryt a  zdroj 
potravy nejen pro ptáky, hmyz, a drobné sav-
ce, ale také pro zvěř myslivecky využívanou – 
zajíce, srnky, jeleny, ale i bažanty a koroptve.
V naší krajině na úpatí Chřibů máme dostatek 
rozptýlené zeleně, přesto je ještě mnoho mezí 
a  polních cest holých bez stromů a  křovin. 
Někde by překážely zemědělské technice, ale 
některá místa po výsadbě přímo volají!

Na tuto situaci jsme zareagovali my, členové 
Mysliveckého spolku Koryčansko, a  do  na-
šich tradičních brigádnických aktivit již třetím 
rokem zařazujeme výsadbu ovocných stromů 
ve  volné krajině. Protože jednou z  hlavních 
náplní myslivosti je zvyšování biodiverzity 
ekosystému, zlepšování myslivecké úživnosti 
a zlepšování životního prostoru pro živočichy.

V okolí Jestřabic jsem měl již delší dobu vyti-
povaná vhodná místa pro obnovu původních 
polních cest a remízů. Ve spolupráci s vede-
ním města jsme v roce 2020 dvě takové pol-
ní cesty nechali vytyčit, jednalo se o lokalitu 
v  Křivousech a  tzv. farská mez podél pole 
U Kříží. V plánu máme již další místa v okolí 
našich domovů.

Celkově jsme v  uplynulých třech letech vy-
sadili asi dvě stě kusů ovocných stromů – 
jabloní, hrušní, třešní, planých jeřabin, ale 
i  méně tradičních oskeruší.  Každý stromek 
jsme řádně zajistili kůly a pletivem proti oku-
su zvěří. Tím ovšem péče o vysazené stromky 
nekončí, je třeba je pravidelně zalévat a kon-
trolovat jejich vitalitu.

Veškeré náklady na výsadbu a následnou péči 
jsme hradili sami z prostředků mysliveckého 
spolku Koryčansko. Odměnou nám bude zvý-
šení pestrosti současné zemědělské krajiny, 
vytvoření přirozené krytiny pro drobnou zvěř, 
zlepšení potravní nabídky v  době, kdy je již 
z polí vše sklizeno a v neposlední řadě mož-
nost posedět si při vycházce do revíru ve stí-
nu vzrostlých stromů a osvěžit se v parném 
létě svěžím ovocem.

Toto vše bereme to jako drobnou investici 
do krajiny ani tak ne pro nás, ale spíše pro 
naše děti.

Za MS Koryčansko 
sepsal MVDr. Miloslav Šlesinger, 

hospodář mysliveckého spolku

Jak chladit přehřátá města? Stromy a vodou
S  nastupujícím létem opět přichází otázka 
veder, sucha, ale i přívalových srážek. Je běž-
né, že v teplých měsících roku je ve městech 
vyšší teplota než v okolní krajině, což souvisí 
zejména s  velkým množstvím zpevněných 
ploch i  fasád. Ty v  horkých dnech zadržují 
teplo a vydávají ho i po setmění. Povrchové 
teploty ploch ve městech pak mohou dosa-
hovat i  70 °C. Fenomén přehřívání a  sucha 
se  ale netýká jen velkých měst. Mohou jím 
trpět například i vybetonovaná centra malých 
obcí, kde chybí zeleň, nebo obce obklopené 
holými poli rozpalujícími se po sklizni.

Řešení existuje: práce se zelení a dešťovou vodou

„V souvislosti s klimatickou změnou se před-
pokládá, že se bude přehřívání, sucho i lijáky 
projevovat častěji a  intenzivněji. Neznamená 
to ale, že jsme v tomto ohledu bezmocní. Už 
v současné chvíli můžeme pracovat na tom, 
jak tyto problémy do budoucna mírnit,“ říká 
Martin Ander z  Nadace Partnerství, která 
problematiku přehřívání měst řeší v  projek-
tu LIFE Tree Check. I z tohoto důvodu mnohá 
města zpracovávají své adaptační strategie 
a  adaptační plány, které konkrétními kroky 
přispějí ke  zvýšení jejich odolnosti vůči kli-
matickým jevům. Soustředí se v nich předev- 
ším na rozšíření a doplnění zeleně i vodních 
prvků. 

Proč právě zeleň a  voda? Protože v  horkých 
dnech díky přirozenému výparu ochlazují své 
okolí. Například dospělá bříza dokáže za  den 
odpařit přibližně 70 litrů vody a  v  tropických 
dnech to může být až 400 litrů. Rozdíly jsou mezi 
jednotlivými druhy stromů, záleží také na jejich 
stáří, velikosti koruny i listové plochy. Zjistit, jak 
konkrétní strom ochlazuje, může pomoci napří-
klad nová mobilní aplikace Tree Check, která je 
zdarma ke stažení na Google Play či App Sto-
re. Po  vyfocení stromu rozpozná, o  jaký druh 
stromu se jedná, změří jeho obvod kmene, určí 
charakteristické znaky. Následně pak vypočítá, 
kolik tento strom v létě vypaří vody, či jak velký 
stín svou listovou plochou poskytuje. 
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Díky vhodnému umístění stromů, alejí či 
parků tak můžeme ovlivňovat teplotu v oko-
lí domu, v  ulici či celém městském bloku. 
V  boji proti suchu a  přehřívání však nesmí-
me opomenout také zasakování a zadržování 
dešťové vody, která se pak v horkých dnech 
postupně odpařuje. Tam, kde je to možné, 
nahraďme asfalt a beton propustnými či po-
lopropustnými povrchy – například zatravňo-
vací dlažbou či štěrkovými trávníky. Dešťovou 
vodu zadržujme pomocí zasakovacích pásů, 
dešťových záhonů, průlehů či sběrných je-
zírek. Velkou službu udělá i přerušovaný ob-
rubník, který správným spádováním pomůže 
odvést dešťovou vodu do rozsáhlejší travnaté 

plochy a  z hlediska stavby nepřinese žádné 
vícenáklady. 

Do  boje proti přehřívání měst se  mohou 
zapojit i sami obyvatelé

Efektivní plánování a  rozvoj adaptačních 
opatření na  změnu klimatu vyžaduje nejen 
zapojení státu a obcí. Stranou by neměl zůstat 
ani soukromý sektor, spolky, školy či široká 
veřejnost, která tímto způsobem sama může 
zlepšit svou kvalitu života a zdraví. Letní vlny 
veder s  sebou totiž přináší nemalá zdravot-
ní rizika, která ohrožují zejména dlouhodobě 
nemocné (diabetici, kardiaci), seniory a děti. 

„Své bydlení můžeme postavit či upravit tak, 
aby se v horkých dnech nepřehřívalo. Natře-
me fasádu a  střechu světlou barvou, která 
odráží větší množství slunečního záření zpět 
do  okolí. Okolí domu osázejme zelení, vyu-
žijme popínavé rostliny nebo dokonce zele-
nou střechu. Důležité je také stínit zvnějšku 
s využitím venkovních žaluzií, okenic, pergol 
či markýz, nebo větrat v  brzkých ranních 
a večerních hodinách,” dodává Martin Ander 
a odkazuje na sadu doporučení pro veřejnost, 
které jsou volně ke stažení na www.lifetree-
check.eu.

V duchu požárního sportu
28. května 2022 proběhlo na  fotbalovém 
hřišti v Koryčanech  I. kolo požárního sportu 
za okrsky Střílky a Koryčany. Dříve, než se ro-
zepíši o zmiňované akci, je na místě otázka. 
Co vlastně je požární sport?

Požární sport byl dříve součást fyzické přípra-
vy hasičů z povolání. Nyní se z toho stal po-
pulární sport. Je to druh sportu spojující atle-
tiku s určitými prvky a úkony z práce hasičů. 
Rozděluje se na několik disciplín a kategorií. 
V rámci SDH můžeme soutěžit v kategoriích 
děti a mládež, dorost a dospělý. 

Kategorie dospělých se  dále dělí na  muže 
a ženy a obsahuje tři disciplíny:

Běh na 100 metrů s překážkami, což je indi-
viduální závod. Běží se trať, ve které závodník 
prvně překoná 2 metry vysokou bariéru, pak 
sbírá 2 hadice. Deset metrů za  hadicemi je 
náběhový můstek přes kladinu zakončenou 
seběhovým můstkem. Ve vyznačeném místě 
připojí jednu stranu spojených hadic na roz-
dělovač. Do cíle dobíhá s hadicí, na kterou má 
připojenou proudnici.

Štafeta 4 x 100 metrů je hodně podobná 
100 metrům s překážkami, jen jsou překáž-
ky roztažené přes celý 400metrový atletic-
ký ovál a překonávání se dělí mezi tým čtyř 
závodníku. Každý má svůj 100metrový úsek 
s překážkou a mezi sebou si předávají mís-
to štafetového kolíku proudnici. Na  prvním 
úseku závodník pomocí žebříku přeběhne 
dřevěný domeček, druhý úsek je s dvoume-
trovou bariérou, na  třetím úseku se přebíhá 
kladina se  zapojováním hadic (jako u  100 
metrů s překážkami). Čtvrtý úsek je dost akč-
ní, protože po  předání štafetové proudnice 

závodník sbírá hasicí přístroj a za běhu s ním 
hasí hořící nádrž. Po uhašení si to ale může 
hasit už jen do cíle. Nicméně štafeta se zařa-
zuje do závodů, kde jsou vhodné prostorové 
podmínky a také u ligových soutěží. 

Požární útok se  nejvíce přibližuje úkonům 
jako při samotném zásahu hasičů u  požárů 
a díky složitosti a divácké atraktivitě se často 
nazývá královskou disciplínou. Při požárním 
útoku soutěží sedm členů družstva. Při pří-
pravě k plnění disciplíny si členové družstva 
připraví na základnu požární stříkačku (PPS), 
3 kusy hadic B, 4 kusy hadic C, rozdělovač, 
2 kusy proudnic, 2 kusy savic a  sací koš. 
Po startu vyběhne družstvo od startovní čáry 
a připojí k motorové stříkačce savice, potřeb-
né pro odběr vody z kádě. Cílem útoku je sho-
zení signalizačního zařízení na  dvou terčích 
(levý a pravý proud), čímž se zastaví časomíra 
a je určen výsledný čas pokusu. 

Další věkovou kategorií je dorost, který je 
podle směrnic pro činnost dorostu již celko-
vě rozdělen na dorostenky a dorostence a je 
ohraničen věkem do osmnácti let. Dorostenci 
i  dorostenky mají stejné disciplíny jako do-
spělí soutěžící u SDH.

Věkově nejmladší kategorií jsou děti a  mlá-
dež. Děti do patnácti let se požárnímu sportu 
věnují jako členové SDH obcí a soutěže mají 
jednotný název Hra Plamen. Hra Plamen je 
celorepubliková soutěž, kde cílem hry je roz-
víjet dětské znalosti, dovednosti a vědomosti 
v  oblasti požární ochrany. Jedná se  o  ce-
loroční mimoškolní aktivitu dětí se  zájmem 
o  požární sport. V  této kategorii mohou zá-
vodit v  jednom týmu jak chlapci, tak i dívky 
dohromady.  Tato kategorie se  rozděluje 

ještě na kategorie dle věku dětí. Hra Plamen 
vznikla již v roce 1972. Letos tedy slaví 50 let 
od svého vzniku a  skládá se z šesti různých 
závodů. Zmíním jen některé z nich.

Závod požárnické všestrannosti má za  cíl 
získávat a  upevňovat všestrannou sportovní 
zdatnost soutěžích a zároveň zvyšovat jejich 
znalosti v oblasti požární ochrany. Z jednoho 
družstva mohou být postaveny maximálně 
dvě hlídky, a  to vždy po  pěti členech. Jed-
notlivé hlídky na trati navštěvují během běhu 
šest stanovišť, na  kterých plní úkoly. Jedná 
se  o  střelbu ze  vzduchové pistole, základy 
topografie, uzlování, základy první pomoci, 
požární ochranu a překonání překážky po vo-
dorovném laně. 

Štafeta 4x60 metrů s  překážkami. Družstvo 
je rozděleno na dvě štafety po 4 lidech. Každá 
štafeta má jeden pokus, započítává se  čas 
lepší štafety. Každý z  členů štafety zdolává 
jeden ze 4 úseků: přeběhnutí kladiny, zdolání 
překážky, přemístění přenosné ho hasicího 
přístroje na podložku, zapojení požárních ha-
dic.  Po každém úseku si mezi sebou jednotli-
ví členové štafety předávají proudnici, kterou 
poslední člen dopraví do cíle. 

Požární útok provádí 7 členů družstva. Mlad-
ším kategoriím je přiřazen dospělý strojník, 
u starších družstev je strojníkem jeden člen 
družstva. Jinak je provedení požárního útoku 
stejné jako u dospělých.

Dost vyčerpávajících informací o disciplínách 
a  vraťme se  k  naší akci. Poslední květnová 
sobota rozhodně patřila hasičům. Sešli jsme 
se  na  zdejším fotbalovém hřišti. Koryčan-
ští hasiči uvítali v  přátelském duchu kolegy 
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z Lískovce, Střílek, Zástřizel, Chvalnova-Lísek 
a Cetechovic. Soutěž proběhla s disciplínami 
požárního útoku a 100 m s překážkami. Ač-
koli se počasí zprvu netvářilo, nakonec jediná 
voda, která spadla na  trávník, byla z našich 
proudnic. K příjemné atmosféře jistě přispě-
la i hojná účast veřejnosti, která odměňovala 
soutěžní družstva bohatým potleskem. 

Po několika letech náš sbor obnovil družstva 
dospělých mužů i žen a ti společně s mladý-
mi hasiči poprvé vyzkoušeli novou přenosnou 
požární stříkačku (PPS). Nová PPS vznikala 
v dílně Ing. Josefa Pavlištíka v Kelči a celkové 
náklady na  pořízení PPS činily 134.068 Kč. 
Tento stroj nahradil původní mašinu, která 
v  loňském roce definitivně dosloužila. Fi-
nancování stroje proběhlo formou dotace 
od  města Koryčany. Tímto bychom chtěli 
poděkovat městu Koryčany za  poskytnutou 
dotaci. 

Ačkoli v rámci okrsku Koryčany naše družstva 
dětí, žen i mužů získala prvenství na pomysl-
ném stupni vítězů, rozhodně máme na svých 
výkonech co pilovat. Překvapením v  disci-
plíně běhu na  100 metrů s  překážkami byl 
nový talent z SDH Koryčany. Matyáš Jurčička 
v nemalé konkurenci obsadil 3.místo. Sezóna 
požárního sportu právě začíná, tak pevně vě-
říme, že se nějaké další umístění jistě podaří 
získat jak mladým hasičům, tak dospělým. 

Na  facebookových stránkách sboru je 
ke zhlédnutí videozáznam z květnového klání 
v požárním útoku napříč kategoriemi a  roz-
hodně je na co se dívat. Požárnímu sportu – 
ZDAR!

Za SDH Koryčany
Ivana Tiefenbacherová
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SportSport
FC Koryčany – mládež
S  jarními měsíci se všem našim mládežnic-
kým kategoriím rozběhl kolotoč utkání okres-
ních soutěží. Jelikož jsme už v měsíci červnu, 
jsou tyto soutěže ve  svém finále. Musíme 
konstatovat, že  se  naše mužstva prezentují 
hrou zaměřenou na  zdokonalování individu-
álních dovedností, ať už obranných či útoč-
ných. Ne vždy se  podaří zápas výsledkově 
zvládnout, je ovšem otázka, co pro nás slovo 
výsledek znamená. Jestli je to jen to závě-
rečné číslo v kolonce výsledku utkání či něco 
jiného. Nás trenéry mládežnických kategorií 
více jak číslo zajímá výsledný efekt tréninko-
vého procesu, tedy co se dětem daří z nauče-
ných dovedností aplikovat v  zápasech a  jak 
jsou v tom úspěšné. I když  jsou třeba méně 
úspěšné, jsme stále v  kategoriích, kde je 
podstatné učení a zdokonalování bez ohledu 
na to, zda zápas vyhrajeme nebo prohrajeme. 
Samozřejmě, chceme všichni vyhrávat, a to je 
správné, ale v tomto případě je pro nás vítěz-
ství i  to, že  se  děti snaží používat naučené 
dovednosti a připravují se tak na velký fotbal. 
V  neposlední řadě se  snažíme, aby se  děti 
na trénincích cítily dobře, trénink je bavil a tě-
šily se na každý další trénink a zápas. 
Proto pro děti připravujeme neustále různé 
akce se  spoustou zážitků, věříme, či doufá-
me v  to, že  jsme v  tom úspěšní, a  pro děti 
tak spoluvytváříme pozitivní prožitky, na kte-
ré budou v dospělosti rády vzpomínat. To co 
máme v paměti nám totiž nikdo nemůže vzít.

Fotbalové soustředění Luhačovice
Po  dvouleté odmlce způsobené covidem 
jsme pro děti mohli naplánovat a uskutečnit 
soustředění v  krásném sportovním areálu 
Radostova v Luhačovicích. Vzhledem k tomu, 
že jsme na soustředění jeli v posledním týdnu 
březnového měsíce a počasí nám přálo, mohli 
jsme sportcentrum využít naplno. Soustředění 
se neslo v duchu spousty zábavných trénin-
ků, teambuildingových soutěží a aktivit, kde 
jsme se spolu s dětmi nesčetněkrát smíchem 
popadali za  břicho. Nesmíme zapomenout 
na  využívání menšího welness se  saunou, 
bazénkem a  vířivkou. Samozřejmostí byla 
také procházka kolonádou s odměnou v po-
době zmrzliny, protože navštívit Luhačovice 
a neprojít si kolonádu, si neumíme představit. 
Celé soustředění se  neslo v  duchu zábavy, 
her a soutěží a věříme, že děti přijely domů 
se spoustou nových zážitků. Ostatně úsměvy 
na jejich tvářích hovořily jasnou řečí.

Dětský fotbalový den
Na tento významný dětský den jsme nemohli 
zapomenout, a proto jsme pro děti v našem 
klubu připravili sportovní odpoledne plné do-
vednostních a  zábavných úkolů se  sladkou 
odměnou, zakončené společným opékáním 
špekáčků. Všechny naše děti, od benjamínků 
až po žáky, měly možnost projít si jednotlivé 
stanoviště a zasoutěžit si. Tento den měl pozi-
tivní reakce, čemuž jsme velice rádi.

Junior Cup Koryčany
Tak jako tomu bylo u soustředění, tak i Junior 
cup jsme mohli po  dvouleté odmlce koneč-
ně uspořádat v plné míře. Tento již IV. ročník 
turnaje všech přípravkových kategorií začíná 
mít u nás v Koryčanech svou tradici a  svou 
známostí přesahuje hranice Zlínského kraje, 
Moravy, a  troufnu si říci po účasti a  spoko-
jenosti týmů ze  Slovenska z  minulých let, 
že  i  hranice Česka. Tohoto ročníku turnaje 
se  zúčastnilo 18 mužstev ve  třech různých 
kategoriích - školička, mladší a  starší pří-
pravka. Kromě velké dávky krásných utkání 
bylo pro děti připraveno malování na obličej, 
dvě nafukovací atrakce – fotbalové šipky 
a  skákací hrad se  skluzavkou. Pro všechny 
pak byla možnost zakoupit si lístek v tombole 
a zkusit tak své štěstí, a vyhrát zajímavé ceny. 
Bufet s  bohatým občerstvením byl také sa-
mozřejmostí.  Pozitivní reakce a ohlasy muž-
stev jsou pro nás důkazem, že  takové akce 
nejsou zbytečné, a všem nám dodaly energii 
do dalších plánovaných akcí.

Za  tímto velmi povedeným turnajem stojí 
nespočet hodin příprav a  úsilí všech orga-
nizátorů a  různých pomocníků z  řad rodičů 
a  dobrovolných organizací, před kterými 
se nedá dělat nic jiného, než smeknout klo-
bouk. Velké poděkování patří klubu, městu 
Koryčany v  čele s  paní 
starostkou, která nevá-
hala a  se  skromností jí 
vlastní přijala nabídku být 
v samotném dění turnaje. 
Asi největší poděkování 
bude patřit týmu rodi-
čů, kteří neváhali obě-
tovat svůj čas a  podíleli 
se na přípravách a orga-
nizaci turnaje a  také bli-
šickým hasičům, kteří již 
tradičně zajistili veškerý 

servis spojený s  občerstvením. Nesmíme 
zapomenout na všechny sponzory, kteří nám 
jakýmkoli způsobem přispěli.

S nástupem prázdnin i nás v klubu, ať už děti 
či trenéry,  čeká zasloužený odpočinek, doba 
dovolených, abychom mohli všichni nabrat 
novou energii do další práce s našimi dětmi. 
Samozřejmostí je pro nás každoroční pořá-
dání příměstského fotbalového kempu, který 
do kalendářů nás všech patří stejně jako již 
zmiňovaný Junior Cup.

Práce s dětmi je úžasná, vyžaduje však vel-
kou dávku trpělivosti. Bez chyb se žádné uče-
ní neobejde. Pokud dětem ukážeme možnosti 
nebo necháme děti, aby si na možná řešení 
přišly samy, otevíráme jejich potenciál učení 
se a zdokonalování. Nechceme je vodit za ru-
čičku a dělat rozhodnutí či řešit situace za ně. 
Chceme být jejich průvodci na jejich fotbalo-
vé cestě. Není to o tom nechat děti dělat si, 
co chtějí, ale stačí vymezit mantinely a uvnitř 
nich je nechat si svou cestu zvolit. Nikde není 
napsáno, že naše vnímání určitých situací je 
to správné a  jediné. Těšíme se  na  spoustu 
dalších dní, tréninků a zápasů. Přijďte se ně-
kdy mrknout na děti, které možná jednou uvi-
díte hrát v našem A-mužstvu.

Petr Posolda, 
hlavní trenér mládežnických kategorií



17

Kalendář kulturních akcí 
pořádaných městem Koryčany: 
ČERVENEC
22. 7. 2022 Letní kino u koupaliště

SRPEN
27. 8. 2022 Loučení s létem

ZÁŘÍ
24. 9. 2022 Loutkové divadlo 
  Kašpárek Přerov  

ŘÍJEN
22. 10. 2022 Slavnosti podzimu
  Putování „Cesta je náš cíl“

LISTOPAD
27. 11. 2022 Vánoční jarmark 
  s rozsvěcením
  vánočního stromu
  Výstava starých 
  svatebních fotografií

15. května uplynulo 10 let od okamžiku, kdy 
nás navždy opustila naše maminka paní Mar-
gita Svobodová. Ani čas nezahojil ránu v na-
šich srdcích a  není dne, abychom nevzpo-
mněli na  tuto úžasnou, obětavou a  milující 
ženu. „Maminečko naša, furt vzpomínáme.“ 
Za celou rodinu 

Roman Svoboda

PozvánkaPozvánka
PROSINEC
4. 12. 2022 Posezení se seniory
29. 12. 2022  Vánoční koncert
31. 12. 2022 Silvestrovský guláš

Bližší informace a  program kulturních akcí 
bude včas upřesněn. 

Společenská kronikaSpolečenská kronika
Termíny slavností
v koryčanské farnosti 
v roce 2022
Jestřabice, svátek sv. Anny 24. července 2022
Zahradní slavnost Koryčany, fara 7. srpna 2022
Koryčanská pouť  11. září 2022
Stupava, svátek sv. Klimenta 20. listopadu 2022

MAS Hříběcí hory zdarma 
pomůže s kotlíkovými dotacemi 
Zlínský kraj bude znovu rozdělovat kotlíkové dotace. V rámci nich podpoří výměnu kotlů 
na pevná paliva 1. a 2. emisní třídy. Dotace se zaměří na seniory a domácnosti s nižšími 
příjmy, tedy domácnosti, které měly v  roce 2020 na  jednoho člena průměrný čistý pří-
jem maximálně 170 900 Kč (tj. 14 242 Kč na osobu měsíčně). Dotace žadatelům pokryje 
až 95 % nákladů. Její výška se bude odvozovat od typu pořízeného zdroje vytápění.

Zájemci se mohou obrátit na MAS Hříběcí hory, která jim s žádostí i administrativou pomů-
že. Zadarmo s nimi vyplní žádost o poskytnutí podpory, závěrečnou zprávu a vyúčtování 
projektu i povinné přílohy. Žádosti přijímá od 14. června 2022 od 8:00 do 31. srpna 2022 
do 17:00.

Kraj má na kotlíkové dotace připraveno přes 450 milionů korun. Peníze budou poskytnuty 
z Programu výměny zdrojů tepla v nízkopříjmových domácnostech Zlínského kraje, číslo 
projektu CZ.05.01.02/03/22_001/0000010. 

Kontakt: 
MAS Hříběcí hory, z.s.
Hlavní 56, 768 32 Zborovice
Ing. Marcela Kubíčková, email: marcela.kubickova@hribecihory.cz, tel.: 734 435 218
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KORYČANSKÝ  zpravodaj
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InzerceInzerce
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 ODVOZ A EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE 

AUTOVRAKŮ 
Včetně vystavení IHNED PLATNÉHO 

dokladu ekolikvidace autovraku 
NA MÍSTĚ 

Autovrakoviště Třebětice – Roman Kamenec 
 autovrak

Vyplatíme za Váš autovrak 
 1500 – 3000 Kč 

 

 

Tel:  777 550 621 

ODVOZ ZDARMA 
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